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Per què va ser tan llarga l’assemblea?

No es van respectar els torns de paraula i una part de les persones assistents no acceptava
continuar amb el procés que ja havia estat explicat i ratificat anteriorment.

Què va passar amb el deute de Kampikipugui?

De moment Kampi es troba en concurs de creditors i s’estan fent càrrec d’aquest deute. Ningú,
tret d’ells mateixos, ha assumit aquest deute de moment.

Quin és l’origen de les diferències entre l’AFA i Vatua?

Com veureu a la carta signada per les presidentes anteriors, la relació ja no era fàcil.

Arran del problema legal de Kampikipugui detectat durant el curs 2021-2022 (un deute molt
gran amb la Seguretat Social), i amb l’assessorament i conformitat dels nostres advocats, si
Kampi es disolia Vatua hauria d’assumir part d’aquest deute per responsabilitat subsidiària. En
una reunió a l’escola amb l’equip directiu present, Vatua va presentar un pla d’acció que
implicava garantir el contracte pels següents 5 anys, que l’AFA pagués 14.000€ i així Vatua
podia generar un excedent mensual de 2.300€ per pagar a la Seguretat Social. (Aquí la
presentació que es va fer servir en l’Assemblea i que va ser revisada per Vatua amb tots els
detalls).

Aquesta proposta, des del nostre punt de vista —basat en les converses amb els advocats que
vam consultar per poder prendre una decisió (laboralista i mercantil) i amb el gestor— feia
recaure la responsabilitat del problema de Kampi en les famílies usuàries del servei, no només
la part proporcional generada a l’escola dels Encants sinó la totalitat del deute, a més de
comprometre la qualitat del menjador.

Els advocats i el gestor ens van donar dos consells molt clars: primer, que l’AFA, sent una
associació sense afany de lucre de persones voluntàries temporals, no pot fer-se responsable
del seguiment laboral de les persones que contracta o subcontracta l’empresa i que això està
ben reflectit en el contracte. Per tant, vam sotmetre a votació aquesta proposta i va sortir
rebutjada per l’assemblea - veure acta corresponent.

El segon consell va ser canviar d’empresa de menjador i aquest no el vam seguir. Considerant
que Vatua està format per famílies de l’escola, els vam voler garantir la seva continuïtat al llarg
del curs 2022-2023 signant una addenda al contracte, segons la qual no els rescindiríem el
contracte aquell curs i posàvem a la seva disposició un fons solidari de 2.000€ que podien
reclamar quan volguessin (acords presos a l’assemblea del 13/06/22). Aquest fons no s’ha
sol·licitat. Aquesta va ser la proposta per la qual l’assemblea va votar.
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Perquè Vatua diu que té renovat el contracte ?

En garantir la seva continuitat al llarg del curs 2022 -2023 (pregunta anterior), per un tema de
terminis, també s’activava la clàusula de renovació tàcita (si ningú no diu el contrari, el
contracte es renova automàticament).

Com a responsables de la gestió del servei del migdia, cedida per l’escola, hem de garantir la
continuïtat del servei (amb una empresa o una altra). En el moment que s’havia de comunicar
la no renovació, el concurs encara no estava en un punt on es pogués garantir aquesta
continuïtat. Llavors, un cop finalitzat el procés del concurs obert, es pot donar pas a la següent
empresa quan sigui pertinent i es compleixin els terminis contractuals.

A part d’això, el contracte té altres clàusules que permeten la seva rescisió una vegada
assegurada la continuïtat del servei amb la nova empresa escollida.

Llavors, com es pot rescindir el contracte?

El contracte té una clàusula que permet a l’AFA rescindir-lo per pura i simple voluntat.

Heu trobat mancances en la gestió del menjador?

Des del nostre punt de vista, hem trobat sobretot molta opacitat i una actitud defensiva davant
de qualsevol proposta de millora o de canvi. Havíem demanat dades de comensals i fins que
no les vam exigir per contracte era impossible conéixer-les; dades de funcionament econòmic
que ens permetessin saber si les decisions de retallades eren justificades o no; el nombre de
monitors no es correspon en el paper i en la realitat; no ens avisen quan hi ha canvis de
personal o de menús; tenim avisos de què hi ha baixes que no es cobreixen; queixes del
monitoratge que no està d’acord amb les hores que apareixen a les nòmines; denúncies de què
en fer el traspàs de Kampi a Xalant s’havien retallat hores, sou i antiguitat en les condicions,
etc. Algunes d’aquestes circumstàncies ens semblava que ens interpel·laven directament com
a responsables del servei, d’altres no, però el conjunt indicava que s’havia de fer un seguiment
més proper del servei.

Per què no heu gestionat aquestes mancances directament amb Vatua?

Ho vam intentar, no només nosaltres sinó també les Juntes anteriors (l’AFA anterior va negociar
el contracte que tenim actualment i va ser una tasca duríssima). Però a l’igual que les Juntes
anteriors ens semblava que la comunicació era molt difícil, qualsevol demanda de canvi o
d’explicació es prenia, des del nostre punt de vista, com un atac personal. Va haver-hi moltes
dificultats per afegir millores i aplicar alguns canvis en el servei, com les polítiques de
devolució, la flexibilitat en les racions, canvis a les salses, variacio dels menús, etc.
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A més, era difícil actuar contra algunes d'aquestes mancances perquè bona part del mandat es
va desenvolupar en pandèmia (no podíem entrar al menjador) i la informació arribava a través
d'altres persones.

Per què no heu explicat els conflictes amb Vatua?

L’AFA no va explicar en detall aquestes circumstàncies trobades arran del problema legal amb
Kampi perquè era delicat compartir la informació considerant que Vatua, a l’igual que nosaltres,
som famílies de l’escola. A més volíem evitar les “converses de parc” que de vegades no
ajuden a resoldre els conflictes. L’escola ens recorda sovint que com a comunitat, sempre hem
de respectar els canals de comunicació i no sobresaturar d’informació. Vam decidir intentar
resoldre’ls a travès de la Comissió de Migdia i del Grup de Treball.

Era la vostra intenció fer fora a Vatua?

No. La nostra intenció sempre ha estat donar veu a les famílies que no han pogut triar com
volen el servei de migdia, així com millorar la transparència de la gestió i de l’operativa de
l’espai migdia (gestionat des de fa 8 cursos per la mateixa empresa). Vatua tenia l’oportunitat
de presentar-se al concurs en millors condicions que la resta d'empreses, perquè el plec es va
redactar sobre el contracte actual i sobre el Reglament de Règim Intern que va elaborar la
Comissió del Migdia conjuntament amb Vatua. En no presentar-se al concurs, es van
autodescartar automàticament.

És cert que no es podien presentar al concurs famílies?

No, el plec de condicions es pot consultar aquí.

Quina és la diferència entre la Comissió de Migdia i el Grup de Treball menjador?

Per tal de mantenir un espai constructiu sobre l’espai de migdia, vam dividir la Comissió de
Menjador en dos: una part encarregada del seguiment de la gestió i una altra que fes projectes
de la mà de Vatua.

El grup de treball s’ha encarregat de: fer l’enquesta de qualitat, fer el seguiment laboral, fer el
seguiment del nombre de comensals i de la ràtio de monitors i recopilar la informació
necessària, subcontractar l'empresa per elaborar el plec de condicions pel concurs, entre altres
coses.

La comissió de migdia s’ha encarregat de millorar la senyalització del menjador i de portar a
terme el projecte de malbaratament alimentari liderat per Vatua, que ha guanyat un premi.
També s’encarrega de la gestió del mail de migdia resolent preguntes i neguits de les famílies.
Una gran part de la feina d’aquest curs es va dedicar a redactar el Reglament de Règim Intern
junt amb l’escola i amb Vatua.
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Per què heu trigat tant en fer el concurs?

Hem trobat a faltar suport en el procés d’elaboració del plec de condicions. Va costar trobar
noves famílies voluntàries per tirar endavant el Grup de Treball que s’ha encarregat de fer el
plec. Hem tornat a demanar assessorament a persones que en saben més que nosaltres sobre
l’espai del migdia; per això hem contractat els serveis de la Cuchara, associació d’emancipació
alimentària.
També pel fet que hem intentat ser curoses en tot el procés. Convocar reunions amb totes les
parts (escola, Vatua, comissió de migdia, conselleres, grup de treball, la Cuchara i junta
directiva) ha fet que el termini que ens havíem imaginat al principi es dilatés en el temps.

Per què diuen que els documents demanats en el concurs són de dubtosa
legalitat?

No ho sabem. Com hem dit, la manera en què hem fet el concurs és una elecció pròpia. Es va
decidir internament fer-lo de manera equivalent a un concurs públic i ens va assessorar una
persona experta en processos de licitacions i compres. Teniu tota la informació relativa al
concurs compartida en aquest enllaç. En total es van presentar 4 empreses i totes han enviat la
documentació requerida sense emetre cap objecció.

Creieu que l’AFA ha de gestionar l'espai migdia?

Desafortunadament no. Les responsabilitats que es deriven d’aquesta gestió quan hi ha
problemes excedeixen en molt el que se li pot demanar a un grup de persones voluntàries que
fan aquesta feina fora d’hores laborals, traient estones d’on no n’hi ha.

Si hi hagués un compromís més ferm per part de les institucions per donar suport a aquesta
feina, potser seria possible, però considerant que per a les escoles el servei és optatiu i per tant
no se’n responsabilitzen i que el Consorci no es fa càrrec del manteniment de les instal·lacions
de la cuina que son seves, creiem que la gestió hauria de tornar a l’escola.

Aquesta votació també es va realitzar el curs passat, amb tota la situació de Kampi. Les
famílies que van assistir a l'assemblea van decidir que la gestió la seguís portant l'AFA, en
comptes de donar-li la gestió al Consorci.

Enllaços sobre la situació dels menjadors escolars:

https://affac.cat/wp-content/uploads/2023/05/Comunicat-Menjadors-escolars-en-perill_Mes-cars
-per-a-les-families-menys-beques-per-a-lalumnat-i-mes-beneficis-per-a-les-empreses.pdf

https://www.social.cat/noticia/18929/menjadors-escolars-en-perill-mes-cars-per-a-les-families-m
enys-beques-per-a-lalumnat-i-mes

4

https://drive.google.com/drive/folders/1f2nu-np_wxtW53O_7KazLJPRBjWZ5fkh?usp=drive_link
https://affac.cat/wp-content/uploads/2023/05/Comunicat-Menjadors-escolars-en-perill_Mes-cars-per-a-les-families-menys-beques-per-a-lalumnat-i-mes-beneficis-per-a-les-empreses.pdf
https://affac.cat/wp-content/uploads/2023/05/Comunicat-Menjadors-escolars-en-perill_Mes-cars-per-a-les-families-menys-beques-per-a-lalumnat-i-mes-beneficis-per-a-les-empreses.pdf
https://www.social.cat/noticia/18929/menjadors-escolars-en-perill-mes-cars-per-a-les-families-menys-beques-per-a-lalumnat-i-mes
https://www.social.cat/noticia/18929/menjadors-escolars-en-perill-mes-cars-per-a-les-families-menys-beques-per-a-lalumnat-i-mes


Què es podria fer si l’AFA no hagués de gestionar l’espai del migdia?

Les famílies voluntàries podrien dedicar el seu temps i energia a reclamar millores en temes
com: l’amiant, la contaminació, revertir retallades, analitzar les necessitats del nostre alumnat
en el pas als instituts (d’aquí 3 anys per exemple, al barri s’afegiran 125 alumnes de sisè
-escoles Gaia i 9Graons-). Sabem que tots aquests temes són cabdals però tot el temps que
hem hagut de dedicar al servei de migdia ens ha impedit treballar-hi més. Ara bé, aquesta
decisió l’ha de prendre la nova junta.

Sou una AFA corrupta?

No tenim cap conflicte d’interessos amb el procés que hem seguit i no ens hem beneficiat en
res a l’hora de fer-lo (més aviat al contrari, hem invertit moltíssimes hores de vida personal
durant les quals hauríem pogut gaudir de les nostres famílies). Hem volgut complir un objectiu
marcat de la millor manera que se’ns ha acudit: hem intentat ser professionals i deixar de
banda elements subjectius que podien distorsionar l’anàlisi crítica de la situació. Hem buscat
assessorament extern quan ha calgut. Volíem ser transparents, competents, aportar arguments
objectius al procés del concurs. Hem demanat la col·laboració d’altres famílies, de comissions,
conselleres escolars i direcció. Els comptes de l’AFA els presentarem a l’assemblea de
tancament del curs.

En la vostra junta teniu un conflicte d’interessos perquè hi ha una persona que
havia treballat amb Vatua?

La Junta està formada per persones molt diverses. Sí, hi ha una persona que havia treballat a
Vatua però que no forma part ni de la comissió migdia ni del grup de treball de menjador.
També tenim persones que tenen molt bona amistat amb Vatua, persones a qui els agrada el
servei de Vatua, persones que no tenen res ni a favor ni en contra de Vatua, i persones a qui no
agrada el servei de Vatua. En definitiva, tenim tanta diversitat d’opinions com a la comunitat
escolar.

Per qué les monitores no sabien res del concurs tal i com va explicar la direcció
de l’escola a l’assemblea?

No vam considerar que fos responsabilitat de l’AFA fer aquesta comunicació, sinó de l’empresa,
que havia assistit a diferents reunions al respecte. En tot cas, reconeixem que hauria estat una
bona pràctica, tant pel que fa a la transparència amb les treballadores, algunes també famílies
de l’escola, com pel que fa a la cura de les relacions amb aquestes persones.

Si Vatua s’hagués presentat al concurs, s’hauria posat en dubte la legitimitat
d’aquest procés que l’assemblea havia ratificat?
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Deixem la resposta a aquesta pregunta oberta perquè cadascú hi reflexioni.

On podem trobar tota la informació a què heu fet referència?

Informació que sol·licitada pel concurs:
https://drive.google.com/drive/folders/1GzfQXyU6CFi6DnDYaxAvsEnmu2ljH2q6?usp=sharing

Plec de condicions:
https://drive.google.com/drive/folders/1E8i_RAqFUNGbqMnqqMumGPltdIeTytKe?usp=sharing

Propostes de les diferents empreses:
https://drive.google.com/drive/folders/1MSZt5_sLJN2eF4UHTqCk7_l2l1guHY5F?usp=sharing

Resultats de l’avaluació de la comissió avaluadora:

https://drive.google.com/drive/folders/1fYgLRcWPE0cQ5R2bVK0rOTzu3-boUrTA?usp=sharing

Presentació de l’Assemblea:
https://drive.google.com/file/d/1J3pMvooWON9fRt2ORBBlJ2bYm-RXTKcF/view?usp=sharing

Actes de les Juntes:
https://escoladelsencants.cat/actes-afa

Actes de la comissió del migdia:
https://drive.google.com/file/d/1ssNr3_eTzqv_xkTzKGVH8PfyOjoJOYUb/view?usp=sharing

Estatuts i Reglament de Règim Intern AFA
https://escoladelsencants.cat/normes-de-funcionament

Reglament de Règim Intern de Migdia
https://drive.google.com/file/d/1ucRSfJ9UUAdN5cpKMOChdOhvCJyIFLNu/view?usp=sharing

Carta de les expresidentes de l’AFA:

https://drive.google.com/file/d/15FDDwhZbf_w2QSddLqTb67I90D9UJ869/view?usp=sharing
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